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CO STOJÍ
ZA TO

*Účinnost Clavin zajišťuje/obsahuje mj. L-arginin, L-citrulin, selen, zinek
a navíc Tribulus terretris a Crocus sativus, které zlepšují erekci a sexuální prožitek.

Žádejte v lékárně! www.clavin.cz

Posílení libida*Intenzivní prožitek*Kvalitní erekce*

DÁBELSKÁ
EREKCE
ˇ

Ve složení tohoto doplňku stravy naleznete směs speciálně vybraných účinných látek STIMULIN®
obsahující mj. L-arginin, L-citrulin a především Tribulus terrestris a Crocus sativus.

Ty mají velmi příznivý účinek na prokrvení penisu a erekci a vyznačují se rychlým nástupem účinku.

Napomáhají také k výraznému zintenzivnění sexuálního prožitku a posílení libida.

Darujte letos k Vánocům dárek, po kterém touží všichni!
Vsaďte na nejnovější generaci přípravku CLAVIN® PLATINUM.

PONDĚLÍ 12. srPNa 2019 Č. 148 •WWW.METrO.CZsTřEDa 15. PrOsiNCE 2021 Č. 236 • WWW.METrO.CZ



v asové
hnojivo

Husté složení, hustý výsledek

STOP nadměrnému
vypadávání vlasů
• unikátní kombinace látek potřebných

pro správný růst a kvalitu vlasových buněk

• křemík, síra a vysoké dávky biotinu zajišťují
rychlou a účinnou redukci nadměrného
vypadávání vlasů, podporují jejich růst a kvalitu

• složení obsahuje množství aminokyselin,
vitaminů a minerálů, které jsou klíčové pro stav
vlasů a vlasové pokožky

Vlasové hnojivo pomůže navrátit vašim
vlasům přirozenou hustotu a kvalitu.

K dostání v lékárnách a zdravých výživách také ve formě šamponu a bezoplachového séra.
www.VlasoveHnojivo.cz



mojemetro denikmetrodmojemetro denikmetrod

Středa, 15. prosince 2021
Č. 236, www.metro.cz
Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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NA TRAŤ JIZERSKÉ 50
SE VYDAJÍ HVĚZDY
SLAVNÝ BĚŽKAŘSKÝ ZÁVOD POJEDE I EVA VRABCOVÁ-NÝVLTOVÁ STRANA 15

Svátek slaví: Radan

Hudebník Vaváček má největší sbírku historických typů dud v Česku
Sběratel a hudebník Miloslav Vaváček chce do příštího roku rozšířit svoji sbírku replik historických dud. Dudy vznikají podle dochovaných fragmentů
středověkých či renesančních nástrojů nebo podle jejich dobových vyobrazení na rytinách, freskách či malbách. Vaváčkovu kolekci 19 nástrojů včera
registrovala pelhřimovská Agentura Dobrý den spravující české rekordy jako největší českou soukromou sbírku funkčních historických typů dud. Nové
dudy by měly odpovídat vyobrazení u Roelandta Saveryho, který jako malíř působil na dvoře císaře Rudolfa II. „Doufáme, že se podaří dudy vytvořit do
dudáckého festivalu, který se bude konat ve Strakonicích, kde mám tu čest být jedním z režisérů, specialistů na středověkou hudbu,“ řekl Vaváček.
Festival by se měl konat na konci srpna příštího roku. Hře na dudy, které patří mezi dechové nástroje, se Vaváček věnuje takřka 20 let. Jako sběratel se
soustřeďuje na nástroje používané v Evropě od středověku po 19. století. ČTK

Byt v Praze je dražší
než v Berlíně i Vídni
Brutální ceny bydlení. Sedmdesátimetrový nový byt vyjde lidi v metropoli na 15,9 hrubého ročního platu.
Dostupnost klesá. Najít bydlení v Praze je težší než ve srovnatelných evropských metropolích STRANA 4



NA ZNAČKY
ESTÉE LAUDER, CLINIQUE, DKNY, TOMMY HILFIGER,

BOBBI B WN & TOM FORD

22. - 24. 11.
2021

Slevy nelze kombinovat. V rámci značky Tom Ford se akce vztahuje pouze na řadu Signature.
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Podle současných
plánů bude mít
Praha do roku
2030 třetinu busů
na elektřinu.

Zatímco v Praze jsou autobu-
sy v městské hromadné do-
pravě na vodíkový pohon pro-
zatím hudbou budoucnosti,
u našich rakouských sousedů
tomu tak není.

Vídeň v těchto dnech slav-
nostně otevřela první měst-
skou čerpací stanici na vodík
a zároveň začala s testovacím
provozem autobusu, který je
poháněn právě vodíkem.

„Vodíkový autobus Hyun-
dai ELEC CITY Fuel Cell nyní
bude ve Vídni podroben testo-
vacímu provozu. Nejprve
v garážích dopravního podni-
ku a následně i po celémměs-
tě, bez cestujících a se závaží-
mi. První pasažéři se v novin-
ce svezou od 10. ledna,“ říká
pro deník Metro mediální zá-
stupce Zahraniční kanceláře
města Vídně Martin Landa.

Do roku 2024 chce rakouská
metropole pořídit celkem de-
set podobných autobusů.
„Ve využití vodíku jako ob-

novitelného druhu pohonu
vidíme značný potenciál. Za-
tímco na kratších linkách
v centrální části města jsou
už osm let velmi úspěšně
v provozu elektrobusy, nabí-
zí se vodíkové autobusy pře-
devším na náročnější trasy.
A takových je ve Vídni mno-
ho,“ dodává ředitel dopravní-
ho podniku Wiener Linien
Günter Steinbauer.
Podle něj už nyní osmdesát

procent cestujících jezdí bez
emisí, respektive v prostřed-
cích s elektrickým pohonem
– tramvajích a v metru, proto
jsou nyní na řadě i autobusy.

Vodík v Praze
Vodíkový pohon chce do

budoucna využívat i pražský
dopravní podnik. Kromě
Brna a Litvínova totiž v sou-
časnosti vzniká vodíková čer-
pací stanice i v hlavním měs-
tě, konkrétně na Barrandově.
Hotovomá být příští rok. Prá-
vě tahle vodíková čerpačka
bude následně sloužit i proto-

typu vodíkového busu, který
bude následně testován po
dobu jednoho roku na nejvy-
tíženějších pražských lin-
kách.
Nevýhodou této alternati-

vy jsou vysoké pořizovací ná-
klady. Kromě tohomusejí od-
borníci vyřešit několik tech-
nických výzev, například to,
jak efektivně vyrobit dosta-
tek vodíku pro větší množ-
ství autobusů a jak zajistit
bezpečnost provozu v přípa-
dě nehody.
Není bez zajímavosti, že fir-

ma Unipetrol plánuje zaháje-

ní veřejné zakázky na výběr
dodavatele a následné zbudo-
vání dalších dvou čerpaček
na vodík. A to v Plzni na Nepo-
mucké ulici a v Praze na dálni-
ci D10 ve směru na Mladou
Boleslav.

Sázka na elektrobusy
Praha zatím, co se ekologic-

ké MHD týče, sází hlavně na
elektrobusy. Podle součas-
ných plánů bude mít Praha
do roku 2030 třetinu busů na
elektrický pohon. Na začátku
příštího roku chce dopravní
podnik nasadit do ulicmetro-

pole čtrnáct nových busů na
elektřinu. Ty od ledna potká-
te především na linkách 154
a 213.
„Dosud totiž autobusy praž-

ské MHD ročně spotřebovaly
přibližně třicet milionů litrů
nafty a vyprodukovaly přibliž-
ně 67 900 tun oxidu uhličité-
ho. Je jasné, že takhle to dál
nejde,“ komentuje busy na
Facebooku primátor Zdeněk
Hřib.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Vodíkový autobus jezdí ve Vídni zatím pouze v testovacím provozu. WIEN ENERGIE/MAX KROPITZ

Jerusalem

Již 30 let jsme Vaším partnerem
při cestách z Prahy do Izraele

Podmínky vstupu do Izraele | rezervace letenky |
informace o servisu na palubě viz

www.elal.com

EL AL Israel Airlines

Vídeň brázdí autobus na vodík

inzerce
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Podle developera
potřebuje metro-
pole stavět deset
tisíc bytů ročně.
Jinak se dostup-
nost bydlení ještě
více zhorší.

Na nový byt v Praze s plochou
70 metrů čtverečních je po-
dle CG Indexu developerské
společnosti Central Group
v současné době potřeba 15,9
roční průměrné hrubé mzdy.
Na začátku letošního roku
byl ukazatel na úrovni 14,9.
Index počítá s průměrnou

hrubouměsíčnímzdou vmet-
ropoli 50 556 korun a cenou
nového bytu o uvedené rozlo-
ze 9 626 234 korun.
Dostupnost bydlení v hlav-

ním městě podle firmy po
mírném vzestupu v loňském
roce klesá rychleji než
ve srovnatelných metropo-
lích v regionu. „Ve srovnání
se sousedními metropolemi
jsme na tom nejen nejhůře,
ale ještě se od nich vzdaluje-
me,“ uvedla výkonná ředi-
telka developera Michaela
Tomášková. Obyvatelé Prahy
totiž potřebují na nový byt
zhruba dvojnásobek počtu
ročníchmezd než lidé ve Víd-
ni či Varšavě.
V Berlíně je to například

8,7 tamního ročního platu,
ve Vídni 8,3, ve Varšavě 8,2
tamního ročního platu.

Zdražení o pětinu
Byty v pražských novostav-

bách se nyní nabízejí za
137,5 tisíce korun za metr
čtvereční, což představuje
meziroční zdražení o více
než pětinu. Skutečná prodej-
ní cena je nyní v průměru
126,4 tisíce korun za metr,
oproti loňsku je to o téměř
15 procent více. „V roce 2021
se prodá přes sedm tisíc no-
vých bytů. Poptávku táhnou
vysoké úspory domácností,
obavy z vysoké inflace nebo
hypotéky,“ řekl předseda
představenstva firmy Central
Group Dušan Kunovský.
CG Index pracuje s daty

z Informačního systému
o průměrném výdělku (ISPV)
ministerstva práce a sociál-
ních věcí a vychází z cen, kte-
ré vyplývají ze společné ana-
lýzy společností Central

Group, Trigema a Skanska.
Podle zakladatele a šéfa

Central GroupDušana Kunov-
ského je cestou z krize podpo-
ra nové výstavby a dosažení
dostatečné nabídky nových
bytů při zachování tržních
podmínek s konkurencí deve-
loperských firem a hypoteč-
ních bank.
V souvislosti s výstavbou

a faktem, že koncoví uživate-
lé bytů mnohdy nemají mož-
nost byt koupit, jelikož celý
bytový komplex je odkoupen
investorem, ale Kunovský
uvedl, že by investiční byty
neměly být vnímané negativ-
ně. Podle něho zůstane málo-
kdy byt prázdný a neobydle-
ný. A z investičního bytu stát
získává na DPH poměrně vel-
ké částky, podobně jako měs-
tu jde z každého dokončené-
ho a prodaného bytu příspě-
vek na rozvoj infrastruktury,
dodal.

Praha 9 jede
Podle odhadů Central

Group hodnota všech bytů
v přípravě v Praze v současné
době činí 1,2 bilionu korun.
Podle firmy by z nich stát
v tuto chvíli na DPH získalmi-
nimálně 155 miliard korun.
Nejvíce bytů se podle údajů
developera dlouhodobě povo-
luje a staví v Praze 9.
Podle mluvčího Central

Group Ondřeje Šťastného
bylo za posledních deset let
v tétoměstské části povolová-
no trojnásobně více bytů, než
je celopražský průměr.
Průměrná prodejní cena

nových bytů v Praze 9 tak do-
sahuje 115 285 korun za
metr čtvereční, což je o 8,8
procenta méně než průměr
metropole.
„Kdyby se všude povolova-

lo jako v Praze 9, určitě by
byly ceny bytů v Praze nižší,“
uvedl Šťastný. Podle společ-
ných údajů firem Central
Group, Trigema a Skanska
bylo v Praze na konci třetího
čtvrtletí roku 2021 jen 2750
volných bytů, tedy o 52 pro-
cent méně než před rokem.

Hypotéky zdraží
V prognóze na rok 2022

Central Group přitomnepočí-
tá, že by se počet nabízených
bytů zvýšil. Očekává však i po-
kles v počtu prodaných bytů
v souvislosti se zhoršením do-
stupnosti hypoték. V Praze se
letos povolilo 5952 bytů v by-

tových domech, což je nejvíc
od roku 2007. Nabídka však
zůstává nízká, v metropoli je
nyní k prodeji 2750 nových
bytů. Podle Kunovského po-
třebuje metropole stavět 10
tisíc bytů ročně.
„To je absolutní minimum,

aby se deficit neprohluboval.
Do Prahy přichází 15 tisíc no-
vých obyvatel ročně, plus je
potřeba bytový fond obnovo-
vat. Navíc část připravova-
ných bytů se do nabídky ne-
dostane, odčerpají je společ-
nosti a fondy na nájemné byd-
lení,“ uvedl.

Nájemné bydlení
jako kšeft
Řada korporací a investič-

ních fondů se totiž v posled-
ních letech v Praze pouští do
investic do nájemného bydle-
ní. V hlavním městě se nyní
nachází v různých fázích pří-
pravy téměř 130 tisíc bytů.
Výstavbu však komplikují
dlouhé povolovací procesy,
k nimž se v posledních letech
přidává nedostatek pracovní-
ků ve stavebnictví nebo dra-
hé materiály.
„Máme raketový růst cen

vstupů, zdražují pozemky,
energie, financování… Do-
chází k zásadnímu přehřátí
stavebního trhu, se stavební-
mi firmami se složitě vyjedná-
vá, obtížně se stanovují ceny
a termíny,“ popsal dále Ku-
novský. HOP, ČTK, iDNES.cz

Nejdřív Mynář,
pak až Zeman
Designovaný premiér Petr
Fiala (na snímku) v pondě-
lí před schůzkou s prezi-
dentem Milošem Zema-
nem v Lánech jednal na
Pražském hradě s vedou-
cím prezidentské kancelá-
ře Vratislavem Mynářem.
Na dotaz iDNES.cz to
včera potvrdil mluvčí
ODS Václav Smolka. Fiala
s Mynářem podle něj řeši-
li organizační otázky jme-
nování vlády. iDNES.cz

Pomůže vláda
s cenami?
Nová vláda, která by měla
podle plánů nastoupit
v pátek, se chystá příští tý-
den schválit programy po-
moci proti dopadům zdra-
žování energií. Zástupci
pětikoalice, kterou tvoří
Spolu a Piráti a STAN,
o opatřeních už jednají
s vedením úřadu práce
a ministerstva práce.
Řekl to šéf poslanců
STAN Jan Farský. Program
mimořádné středeční sně-
movní schůze však podle
předsedy klubu ODS Mar-
ka Bendy pětikoalice
neschválí.

Kauza s byty
mává s politiky
Policie navrhla obžalovat
přes 30 lidí kvůli údajně
nevýhodnému prodeji
bytů v Praze 1. Informova-
la o tom ČT. Podle dřívěj-
ších informací serveru Se-
znam Zprávy čelí stíhání
úředníci a bývalí i součas-
ní politici včetně někdejší-
ho starosty Oldřicha Lo-
meckého, podle vyšetřova-
telů způsobili městské čás-
ti škodu 32,3 milionu ko-
run. Za nedbalostní poru-
šení povinnosti při správě
cizího majetku a maření
úkolu úřední osoby hrozí
obviněným až pět let. ČTK

Nové byty v Praze

130
V Praze je teď v různých
fázích přípravy téměř 130 ti-
síc bytů. Výstavbu komplikují
dlouhé povolovací procesy,
k nimž se v posledních letech
přidává nedostatek pracovní-
ků ve stavebnictví nebo dra-
hé materiály.

5952
Tolik bytů se letos v Praze
povolilo v bytových domech,
což je nejvíc od roku 2007.
Nabídka však zůstává nízká,
v metropoli je nyní k prodeji
2750 nových bytů. Do Prahy
přichází 15 tisíc nových obyva-
tel ročně, mělo by se ve stav-
bě bytů přidat. ZDROJ: CG

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE
V PŘÁTELSKÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

SVĚTOVĚ OCEŇOVANÁDYSTOPIE
O SPOLEČNOSTI ZASAŽENÉ EPIDEMIÍ

JULI ZEH
VE JMÉNU METODY

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

V Berlíně dáte
za byt o polovinu
méně než v Praze

Krátce
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Tolary
Pražská zoo vydala ke své-
mu letošnímu 90. výročí
takzvané trojské tolary.
Jde o napodobeniny ban-
kovek s motivy zvířat. Vy-
tiskla je Státní tiskárna
cenin, která pro ně použila
výtvarné předlohy akade-
mického sochaře Štěpána
Kotrby. Část výtěžku z pro-
deje půjde na ochranu
ohrožených druhů zvířat
v jejich přirozeném
prostředí. ČTK

Kardiologové do-
poručují očkování
proti covidu-19.

V zimníchměsících zazname-
návají lékaři více případů in-
farktů a mrtvic. Lidé, kteří
mají kardiovaskulární choro-
by, by se neměli náhle vysta-
vovatmrazu aměli by se vyva-
rovat velké fyzické zátěže.

Vyšší riziko mají podle kar-
diologů muži, starší pacienti
a obecně ti, kteří si na infarkt
„zadělávají“ mnoho let. Jde
o lidi, kteří mají vysoký cho-
lesterol a krevní tlak, cukrov-
ku a nevěnují se pravidelně
fyzické aktivitě.
Také o Vánocích, které pro

spoustu lidí znamenají určité
uvolnění režimu, by lidé ne-
měli zapomínat na chronic-
kou léčbu cukrovky či vysoké-
ho krevního tlaku.

Kardiologové také lidem
s kardiovaskulárními nemo-
cemi doporučují očkování
proti covidu-19. Podle předse-
dy České kardiologické spo-
lečnosti Aleše Linharta jsou
cukrovka a ischemická choro-
ba srdeční nejčastějšími při-
druženými nemocemi, se kte-
rými pacienti nakažení covi-
dem umírají.
Ročně se s akutním infark-

tem myokardu do tuzem-
ských kardiovaskulárních

center dostane asi 14 tisíc pa-
cientů, ale populace těch, kte-
rým infarkt hrozí, je výrazně
větší. „Máme asi 130 tisíc pa-
cientů s aterosklerózou, ko-
lem půl milionu pacientů
s ischemickou chorobou sr-
deční, a když se to zkombinu-
je s diabetem, počet riziko-
vých pacientů je opravdu vel-
ký,“ připomíná Miloš Tábor-
ský, přednosta kardiologické
kliniky olomoucké fakultní
nemocnice.

Během epidemie lidé s in-
farktemméně vyhledávali lé-
kaře. Kardiologové proto při-
pomínají, aby při náhlé boles-
ti na hrudi, dušnosti, bušení
srdce, pocitech na zvracení či
ztrátě vědomí ihned volali zá-
chranku. U neléčeného in-
farktu je v akutní fázi riziko,
že pacient zemře, asi 20 až 30
procent. Pokud se mu dosta-
ne lékařské péče včas, má na-
opak 95procentní šanci na
další kvalitní život. ČTK

ZOO PRAHA

Krátce

Souboj robotů
V pátek budou v Praze
soupeřit robotičtí číšníci
vytvoření 37 studentský-
mi týmy, které postoupi-
ly do finále Robosoutěže
pořádané Českým vyso-
kým učením technic-
kým v Praze. Roboty
čeká dráha, na níž musí
udržet balanc i tempo.
Zájemci mohou závod
sledovat on-line. ČTK

Je tu zima, pozor na infarkty

inzerce
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Vypadávání vlasů u žen

Řídnoucí a padající vlasy
jsou problémem nejen mužů,
ale i žen. Odborníci tvrdí,
že neškodné je, pokud denně
vypadne 100 až 200 vlasů.

● Důvodem nadměrného
úbytku vlasů bývá u žen
většinou nízká hladina estro-
genů v důsledku hormonál-
ních změn během těhoten-
ství a kojení, případně
běhemmenopauzy. U mužů
jde o citlivost vlasových ko-
řínků na testosteron.

● Pokud chcete svou pleš za-
krýt a zároveň se nechcete
pouštět do něčeho nevratné-
ho, řešením je pánská paru-
ka z pravých vlasů, takzvané
tupé. Ceny paruk a tupé se
pohybují v řádech tisícovek.

Padání se dědí
z matčiny strany?
Mýtus. Řídnoucí
kštici zachráníte
většinou jen
u odborníka.

Čeští muži pravidelně bodují
ve světových žebříčcích. Ten-
tokrát ale nehovoříme
o množství vypitého piva či
kilech navíc. Kromě těchto
disciplín, které nám také
„jdou“, totiž vedeme rovněž
ve vypadávání vlasů. Podle od-
borníků se na tomto faktu po-
dílí stejnou měrou genetika,
ale i špatný životní styl. De-
ník Metro tu však není od
toho, aby moralizoval. Zma-
povali jsme, co na nechtěné
plešky platí.

Pomůže dermatolog
Člověk má podle lékařů na

hlavě v průměru asi sto tisíc
vlasů. Jakmile ale dospěje ke
třicítce, začínají se tvořit lysi-
ny až třetině Čechů. Mnoho
lidí pak investuje do nákupu
produktů proti vypadávání
vlasů, jako jsou různá séra,
šampony či oleje. Většina
těchto produktů ale nefun-
guje.
„Jedná se spíše o reklamní

trik. Některé lokální léky
a potravinové doplňky mo-
hou pomoci, ale je potřeba ur-
čit typ alopecie, tedy vypadá-
vání, a proto je třeba navští-
vit dermatologa. Ten pak
může pomoci i léky na před-
pis. Jako první pomoc při pa-
dání vlasů si v lékárně kupte
doplňky stravy s obsahem vi-
taminu H, zinku a železa.
Důležitá je také pestrá strava
s dostatečnýmmnožstvím bíl-
kovin,“ říká pro deník Metro
dermatolog Jan Kučera z Per-
fect Clinic Dermatology.
Kvalitu vlasů a částečné ob-

novení růstu pak podle něj

může přinést intenzivní am-
bulantní ošetření vlasového
lůžka, takzvanámezoterapie.
„Například u takzvané an-

drogenní alopecie lze vypadá-
vání zastavit léky – konkrét-
ně nejčastěji lokálními pří-
pravky obsahujícími minoxi-
dil, které blokují vliv testoste-
ronu na kůži. A potom v dru-
hé fázi lze aktivovat meta-
bolismus vlasové pokožky
mezoterapií, microneed-
lingem nebo plazmaterapií,
které mohou častokrát na-
vodit zpevnění a zhoustnu-
tí vlasů,“ dodává pro Metro
Kučera.
Zmiňovaný typ vypadávání

vlasů je považován za dědič-
nou poruchu, což je i podpo-
řeno výsledky studií rodin
s větším výskytem plešatosti.
Mladí muži s plešatějícím ot-
cemmají více než pětkrát vyš-
ší pravděpodobnost, že bu-
dou ztrácet vlasy, než mladí
muži s otci bez tohoto one-
mocnění. Dochází ke kombi-

naci více genů obou rodičů.
„U žen se tato vloha nemu-

sí projevit, může se potom
projevovat až u potomků
mužského pohlaví. Nevěřte
tedy mýtu, že padání se dědí
z matčiny strany,“ doplňuje
odborník.

Transplantace vlasů
Když nepomůžou léky, kos-

metika ani terapie, může při-
jít na řadu invazivnější řeše-
ní. Nastřelení vlasů, jak se
transplantace porostu na hla-
vě v tuzemsku hanlivě ozna-
čuje, podstoupila i nejedna
česká celebrita. Hustší porost
mají díky chirurgům zpěváci
Marian Vojtko, Petr Janda
nebo Jakub Smolík. Mezi
sportovci se pak svou vylepše-
nou kšticí netají fotbalista
Tomáš Ujfaluši.
„Základem úspěšné a defi-

nitivní léčby je důkladná dia-
gnóza. Samotnému zákroku
tedy předchází důsledný po-
hovor o zdravotním, ale také
psychickém stavu klienta,
o jeho životním stylu a výži-
vě, dermatologické a tricholo-
gické vyšetření, které posuzu-
je stav vlasů a vlasové pokož-
ky,“ vysvětluje pro deníkMet-
ro Andrea Mačejová, specia-
listka na transplantaci vlasů
z ABClinic Art & Beauty.
Když jsou všechna vyšetře-

ní hotova, nic už obvykle ne-
brání tomu, aby klientovi
byly transplantovány do pro-
blematických partií jeho
vlastní vlasové štěpy. Ty dok-
toři odebírají obvykle ze zad-
ní části hlavy, kde následně
tolik nechybí.
„Máme plně pod kontrolou

hloubku a úhel každého
transplantovaného štěpu,
proto je výsledek přesvědčivě
přirozený. Definitivní výsle-
dek se projeví do 12 až 18mě-
síců, ale nové vlasy začínají
růst již za jeden až čtyři měsí-
ce,“ ujišťuje Mačejová. Ceny
za transplantaci vlasů se na
její klinicie pohybují od 53
do 160 tisíc korun. Za více zá-
kroků však může toto číslo
ještě nabobtnat.

Když neroste, zakryjte to
Pokud vás trápí chybějící

porost na hlavě a nechcete ji
zakrývat čepicí nebo paru-
kou, můžete si porost nechat
dotetovat. Mezi známé osob-
nosti, které se tímto způso-
bem rozhodly chybějící po-
rost kamuflovat, patří napří-
klad muzikálový zpěvák Bo-
hušMatuš. Podstoupil takzva-
nou mikropigmentaci, což je
imitace vlasů na hlavě pomo-
cí estetického tetování. JAR

inzerce

Celebrity, které bojují s vypadáváním vlasů

zpěvák Bohuš Matuš

mikropigmentace

fotbalista Tomáš Ujfaluši

transplantace vlasů

módní návrhář Osmany Laffita

nosí moderní permanentní tupé

zpěvák Marian Vojtko

opakovaná transplantace vlasů

Nechte na hlavě. Boj
s pleškou lze i vyhrát



Nepodcente
přípravu
na zimu!

^

Jedním z největších strašáků dneška jsou potíže s nedo-
statkem inzulinu v těle, což obvykle bývá zapříčiněno
obezitou, nezdravým životním stylem, nedostatkem po-
hybu a dědičností. Hledáte-li způsob, jak vyrovnat kolísa-
jící hladinu cukru v krvi, vsaďte na účinný přípravek.
VyzkoušejteDIAMizin® Gurmar – zabiják cukru, ověřený doplněk stravy
z lékárny, který stabilizuje a udržuje hladinu cukru v krvi a omezuje
chuť na sladké. Přípravek obsahuje extrakt z rostliny Gymnema sylvestre.
Její účinné látky, kyseliny gymnemové, přispívají k optimální hladině glu-
kózy v krvi a snižují chuť na sladkosti. Napomáhají tak redukci nadváhy.

DIAMizin Gurmar
ZABIJÁK CUKRU!

STOP vaginálním
infekcím
a zánětům
Svědění, pálení, nepříjemný
výtok? Nenechte bakteriální
a kvasinkové infekce narušo-
vat váš život. Zastavte je pří-
rodní cestou – konopím!
Konopná mycí emulze Intime účinně
posiluje obranyschopnost intimních
partií a poskytuje úlevu od nepří-
jemných projevů zánětů a infekcí va-
ginální sliznice. Přírodní složení bez
umělých parfémů a barviv spojuje
zvláčňující účinky konopného oleje
s grepovými semínky, mateřídouš-
kou, tymiánem a mírně kyselým pH
a zajistí vašemu klínumaximální péči.
Intime, která je k dostání v lékár-
nách a zdravých výživách, je vhodná
pro všechny, i těhotné a kojící ženy.

díky
konopí

Bolest pohybového aparátu chceme obvykle vyřešit co nejrychleji a vrátit
se k běžnému životu. Díky revolučním krystalovým náplastem lze bolesti-
vé pocity omezit bez chemických látek pronikajících do organizmu.
Zdravotnický prostředek AU-MEDIC blokátor bolesti přerušuje vedení bolestivého signálu
nervovým systémem do mozku díky mikro krystalům křemíku aplikovaných na malých ná-
plastech, tzv. crystal tapech. Revoluční finsko-švédský vynález funguje na bázi piezoelektric-
kého jevu a neuvolňuje tak do organizmu žádné chemické látky. Každý tape zajišťuje úlevu od
bolesti až po dobu 1 týdne.
Více informací v lékárnách nebo na www.aumedic.cz
AU-MEDIC blokátor bolesti doporučuje 92 % spotřebitelů.

AU? AU-MEDIC!
DLOUHODOBÁ ÚLEVA OD BOLESTI

Trápí vás otoky a pocit těžkých dolních končetin? Máte do-
jem, že nosíte na nohou konve a vaše lýtka hyzdí křečové žíly?
Skoncujte s problémy konopím!
Venosil konopné mazání s chladivým efektem poskytuje okamžitou úlevu
a osvěžení pro nohy bez otoků, křečových žil, metliček nebo pocitů těžkosti.
Venosil obsahuje unikátní kombinaci konopného oleje a jedle sibiřské doplně-
nou o rutin, kostival, arniku, fenykl, řepík, mátu a měsíček. Dlouhodobá péče
a jemnámasáž nohou Venosilem přispívá ke zmírnění obtíží a celkově lepšímu
stavu dolních končetin. Konopná úleva pro vaše nohy je dostupná v lékárnách
a zdravých výživách.

Nohy jako
konve?
Skoncujte
s otoky
konopím!
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Drogový byznys
potápí největší
evropský přístav.

Takzvaní sběrači kokainu
jsou klíčovým článkem v do-
davatelském řetězci na evrop-
ském trhu s drogami, píše na
svých internetových strán-
kách britská stanice BBC. Na
záběrech z kamerového systé-
mu z rotterdamského přísta-
vu je vidět skupina lidí, jak
běží v řadě za sebou k pře-
pravnímu kontejneru.
Zásilka tropického ovoce

z Kolumbie je už vyložená,
ale v jedné kovové bedně, ni-
čím se nelišící od tisíců dal-
ších, náklad ještě zůstal.
Uvnitř chladicí jednotky je
ukryto 80 kilogramů kokai-
nu, což je množství, které by
se na ulici dalo prodat za čty-
ři miliony eur, 102,75 milio-
nu korun.

Mají téměř home office
Úkolem sběračů je dostat

drogy z kontejneru a pak
pryč z doků, aby je bylo mož-
né dopravit do Amsterdamu,
Berlína, Londýna nebo Prahy.
„Přístav je zlatý důl, je to pa-
ráda,“ řekl muž s rozostře-
ným obličejem a kapucí na
hlavě novináři Dannymu
Ghosenovi v jeho pořaduDan-
ny’s Wereld, který se vysílá
na stanici společnosti VPRO.
„Můžu dobře vydělávat, je to
blízko domova a práce je
vždycky,“ pochvaluje si. Je
jedním z mladých mužů, kte-

ré zaměstnávají zločinecké
organizace. Vydělávají si oko-
lo 2000 eur, 51 tisíc korun, za
každý kilogram kokainu, kte-
rý vynesou.
„Poprvé jsme si jich všimli

asi tak před dvěma lety,“ říká
Andre Kramer, majitel firmy,
která se zabývá vykládkou
kontejnerů. „Dřív to býval je-
den, dva lidé a stávalo se to
jednou, dvakrát do roka. V po-
sledním půlroce se skupiny
sběračů zvětšily, mají deset
nebo 12 členů,“ vysvětluje.

Vychytralé gangy
Objem kokainu dovážené-

ho do Nizozemska exponen-
ciálně roste a metody sběra-
čů jsou stále mazanější.
Někdy kokain osobně z pří-

stavu nevynášejí amísto toho
ho překládají do kontejneru,
který gang za tímto účelem
s pomocí někoho zasvěcené-
ho přímo v přístavu vyznačí,
a pak ho odveze nákladní

auto. Někdy gangy čekají
v přístavu na dodávku drog.

Odhalí jen zlomek
Ještě v roce 2014 celníci

a policie v rotterdamském
přístavu zadrželi více než
5000 kilogramů kokainu,
loni to bylo už 41 000 kilo a le-
tos je to podle odhadů 60 tisíc
kilo. A je to jen zlomek sku-
tečného množství, které se
do přístavu dostane.
V září bylo během jediné-

ho týdne dopadeno 110 sběra-
čů. Ale pokud nejsou chyceni
přímo při činu, hrozí jim je-
nom pokuta 100 eur za poru-
šení zákazu vstupu. „Tvrdí-
me, že se jen procházíme, že
nás fascinují kontejnery,“ vy-
světluje muž, který se živí vy-
nášením drog z přístavu.
Přístav v nizozemskémRot-

terdamu měří 42 kilometrů
a je největší v Evropě. Každý
den tu odbaví 23 tisíc kontej-
nerů. HAL a ČTK

Lukašenkův
smělý sok
Běloruský soud poslal blo-
gera a manžela vůdkyně
běloruské opozice Svjatla-
ny Cichanouské na osm-
náct let do vězení za „pří-
pravu a organizaci maso-
vých nepokojů a podněco-
vání k sociální nenávisti“.
Bezpečnostní složky Cicha-
nouského zadržely na kon-
ci května minulého roku
během akce, při níž se sbí-
raly podpisy na podporu
kandidatury jeho manžel-
ky. Ta se rozhodla ve vol-
bách postavit diktátorovi
Alexandru Lukašenkovi
poté, co jejímu manželovi
nebylo umožněno kandido-
vat. Cichanouská nyní po-
bývá v exilu v Litvě a přívr-
ženci opozice ji pokládají
za skutečnou vítězku prezi-
dentských voleb. ČTK

Berlusconi
Itálie se chystá na ledno-
vé volby prezidenta. Pra-
vici by chtěl ve volbách
reprezentovat 85letý ex-
premiér Silvio Berlusco-
ni, kterého už podpořila
krajně pravicová strana
Bratři Itálie. AP

Mickey, Pluto, Donalde!
Nadaný kreslíř a také obchodník Walt Disney, který ze-
mřel před 65 lety, 15. prosince 1966, krátce po pětašede-
sátých narozeninách, se koncem 20. let prosadil ve světě
filmu a jím založená firma patří k největším hráčům v zá-
bavním průmyslu. Začínal s reklamami a krátkými filmy
pro kino v Kansas City, rozhodující úspěch pak Walt
Disney slavil koncem roku 1928, když do amerických kin
přišel film Mickey kormidelníkem. Publikum si rychle ob-
líbilo i další členy jeho party, ať už partnerku Minnie, Plu-
ta, Goofyho, či Kačera Donalda. V polovině 50. let minulé-
ho století pak Disney rozšířil záběr i o zábavní parky
a rozmach firmy pokračoval i po zakladatelově smrti. ČTK

Kyjev plánuje
Ukrajinský parlament
schválil návrh zákona,
který umožní zahranič-
ním vojákům účastnit se
v příštím roce vojenských
cvičení na území Ukraji-
ny. Informovala o tom
agentura Reuters, podle
níž tento krok pravděpo-
dobně vyvolá hněv Ruska.

Z návrhu zákona vyplývá,
že se Ukrajina chystá příš-
tí rok uspořádat deset vel-
kých vojenských cvičení.

Dostanou výhodu
Bavorsko zvýhodní očko-
vané s posilující dávkou,
nebudou potřebovat doda-
tečný test ve volnočaso-
vých zařízeních. ČTK

Přístav v nizozemském Rotterdamu PROFIMEDIA

Soudní dvůr Evropské unie
včera svým rozsudkem pod-
pořil stejnopohlavní páry,
když rozhodl, že rodiče zapsa-
ní v dokladech dítěte v jedné
ze zemí EU mají bez ohledu
na pohlaví stejná rodičovská
práva i ve zbylých státech
sedmadvacítky. Verdikt se
týká případu dvou žen, Bul-
harky a Britky, jež uzavřely
manželství ve Španělsku
a tam také byly zapsány do
rodného listu narozeného dí-
těte jako jeho matky. Bulhar-
sko však odmítalo tento stav
uznat a vydat dítěti cestovní
doklady. Podle bulharské ne-
ziskovky Dejstvie zaměřené
na ochranu práv LGBT komu-
nity se rozsudekmůže poten-
ciálně dotknout 100 000 až
150 000 dětí po celé EU. ČTK

PROFIMEDIA

Krátce

Inkasují dva tisíce
eur za každý kilogram

Verdikt soudu.
Podpora LGBT
komunity



Pod stromeckem ceká na Tebe víjímecní dárek!
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Počasí

„Kolego kohoute,
prohodíme se. Kapku

jsi povyrostl.“

VLADIMÍR CEKOTA
Facebook
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Slova vpisujte okolo číslice doprava,
první písmeno je vždy nad číslicí.
1. kruh
2. automobil (hovor.)
3. kočičí citoslovce
4. silný provaz
5. tajenka

6. hybaj (pobídka)
7. neoděná
8. jm. zpěvačky Zagorové
9. malá oj

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.30 Na krok od nebe IV
Smrtelná rána. Detektivní
seriál (It., 2017)

17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.15 Čertí brko

Pohádka (ČR/SR, 2018)
21.55 Pupendo

Komediální drama (ČR, 2003)
00.00 Takmi tedy řekněte
01.00 Máte slovo sM. Jílkovou
02.00 Dobré ráno
04.35 Kluci v akci
05.00 V kondici
05.20 Etiketa
05.30 Události v regionech

18.15 Svět faraona Chufua
19.10 Babylon
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Kmotr III

Drama (USA, 1990)
22.55 Bažanti
00.15 River (5/6)
01.15 Zdravé jídlo – zdravý

mozek
02.10 Prales Polom
02.20 Tajemství železnic
02.45 Hazard se zdravím?
03.15 Abeceda komunistických

zločinů
03.30 Sabotáž
03.55 Hranice dokořán –

Rozmówki polsko-czeskie

15.55 KriminálkaMiami V (14)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.35 Na lovu
18.30 Ulice (4173)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Výměnamanželek XIII
21.40 Malé lásky III
22.40 Policie Chicago III (12)

Krimiseriál (USA, 2015-2016)
23.30 KriminálkaMiami V (13)
00.25 KriminálkaMiami V (14)
01.20 Odložené případy VII (12)
02.00 Policie Chicago III (12)
03.00 Na lovu
03.45 Gympl s (r)učením ome-

zeným (59)
04.45 Novashopping

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 1. MISE (17)

Výlet s překvapením. Seriál
(ČR, 2021)

21.35 Show Jana Krause
22.35 Show Jana Krause
23.50 Ano, šéfe!
01.05 Policie v akci
02.00 Námořní vyšetřovací

služba (6)
Širé moře. Krimiseriál (USA,
2003)

03.00 Jake a Tlusťoch V (1)
04.00 Policie Hamburk X (6)
05.35 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 FLASHBACK
11.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Smartmania
14.35 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
16.00 ZONY UČÍ SKOKY
16.05 Óčko hity
17.00 VÁNOČNÍ VÝHRY
18.00 Užít Česko
18.10 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si tělák
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.30 NakedWarm-up
22.00 NAKED ATTRACTION

GERMANY
22.30 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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Petra Štancová
Trenky, ponožky,

parfém.
To musí být.

Anketa

Který vánoční dárek dáváte pravidelně?

Jan Tesař
Knihy.
Investuji

do bližních.

„Rackové jsou prima ptáci darebáci. Vynikají chechtavým hlasem
a hlavně bravurním uměním letecké akrobacie, ve snaze zachytit
do zobáků tu největší patku rohlíku,“ líčí poetická@klara_has.
Díky! #milujuprahu #bird #birdstagram #czechrepublic
#visitprague #racek #animals #praguestagram #city #winter

Marcela Sochová
Pravidelně povlečení
pro děti, které je
zrovna aktuální.

@mojemetro

SLAVNÉ KOULE
Že by nám covid odkrágloval i božského Amadea? Typická ra-
kouská delikatesa, ikona nejvybranějších evropských cukrář-
ství, sladkůstka neuvěřitelné chuti – Mozartovy koule – prý
končí! Návrh na konkurz v souvislosti s ekonomickými dopa-
dy koronaviru na sebe podala společnost Salzburg Schokola-
de z Grödigu, která proslula výrobou slavných Mozartových
koulí.
Ještě jste tuhle dobrotu neochutnali? Jde o pralinku – kouli,
která má uvnitř pistáciový a mandlový marcipán s nugáto-
vým srdcem, ponořeným do vrstev mléčné a hořké čokolády.
Geniální a nenapodobitelná chuťová harmonie. Jenže ten pů-
vodní recept z roku 1890 už opsal kdekdo. Takže se nebojte,
že by tato chuťová superstar úplně zmizela z trhu. Ovšem, jak

je známo, když dva dělají
totéž, není to totéž. Mo-
zartových koulí se na naší
planetě prodávají miliar-
dy, krabičky s podobiz-
nouW. A. Mozarta najde-
te skoro na každém letiš-
ti, na většině evropských
benzinových pump či

v každé významnější cukrárně světa. Výrobců je mnoho a re-
cepty se – v detailech – liší. Nicméně základní design koulí
vně i uvnitř je podobný. Co si budeme povídat, někdo něco
skvělého vymyslí a hned se najde spousta „supů“, co si chtějí
též utrhnout nějaké sousto pro sebe. A proto nyní mají ve
svém portfoliu nejrůznější variace na „koule“ téměř všechny
významné globální čokoládové nebo cukrářské firmy. Určitě
se svět nezhroutí a stále budou k mání nejrůznější varianty
této sladké dobrůtky. Ovšem ten pravý recept a chuť budou
vždy patřit jen jednomu. Originální Mozartovy koule (Origi-
nal Mozartkugel) se totiž v cukrárně Fürst v Salcburku vyrábě-
jí podle původního receptu a jedině ručně.

Citát

Ovšem, jak je
známo, když
dva dělají totéž,
není to totéž.

Dopisy a vzkazy

TUHA

Řešení sudoku

PAVEL
MAURER
MILOVNÍK JÍDLA

Kam zmizel
Ježíšek?
České Vánoce, to je tisíci-
letá tradice zděděná po na-
šich předcích. Ježíšek po
staletí přicházel k našemu
vánočnímu stolu. My star-
ší si pamatujeme dobu,
kdy námmísto Ježíška byl
vnucován Děda Mráz, ten
přijížděl do továren, škol,
ale domů jsme si ho ne-
pustili, tam byl Ježíšek.
Také nyní musí nejen Ježí-
šek, ale i české koledy bo-
jovat o své místo v tuzem-
ské vánoční tradici. Ježí-
šek má velmi zdatného
soupeře, červeného mužíč-
ka Santa Clause. Ten je asi
bohatší, také jeho červená
čepička je lépe vidět. Ovlá-
dá obchod, reklamu
i média. Cíl má ale stejný
tak jako kdysi ten Děda
Mráz, potlačuje českou tra-
dici. Daří se mu to. České
koledy v konzumních
chrámech už téměř ne-
uslyšíte. Již za několik
dnů do našich domovů
vstoupí Ježíšek, uvítejme
ho u našeho stolu.

PŘEMYSL VOTAVA, PRAHA 4

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek
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Nechte se unést dokonale rea-
listickým zvukem, který váš
obývací pokoj v okamžiku
promění na domácí kino. Za-
pomeňte na věčně překážejí-
cí kabely a raději vsaďte na
moderní bezdrátovou techno-
logii. Soundbar Samsung
HWS40T/EN2.0 lze k vaší tele-
vizi nebo mobilnímu zaříze-
ni připojit pomocí bezdráto-
vé bluetooth technologie, kte-
rá zajistí stabilní přenos sig-
nálu. Celkový výkon Soun-
dbaru Samsung HWS40T/EN
2.0 je plných 100 W. K soun-

dbaru rovněž obdržíte i prak-
tické dálkové ovládání.
All-in-one systém Reproduk-
tor Samsung HWS40T/EN 2.0
můžete umístit kdekoli
v místnosti, a i přesto si vy-
chutnáte dokonalý zvukový
zážitek. To vše díky
All-in-one systému, který má
v úzkém rámu zabudované
dva basové a dva výškové re-
produktory.
Nadčasové provedení Soun-

dbaru Samsung HWS40T/EN
2.0 navrhla společnost Kvad-
rat, díky čemuž soundbar

skvěle zapadne do jakéhokoli
interiéru. Stylová textura
a kvalitní zvuk, který ozvučí
celou místnost, vás jedno-
značně uchvátí. Režim hudba
vám umožní připojit k Soun-
dbaru Samsung HWS40T/EN

2.0 váš mobilní telefon. Při
tomto propojení bude po ce-
lou dobu zachována prvotříd-
ní kvalita zvukové stopy.
Inteligentní reprodukce zvu-
ku Soundbar Samsung
HWS40T/EN 2.0 optimalizuje
audiostopu na míru podle
zdroje zvuku. Dokonale vyla-
děný zvuk vás dostane přímo
do děje zvuku, ať už se jedná
o hudbu, sportovní zápas,
film, či dramatickou repor-
táž. V internetovém obchodu
Mironet.cz tento soundbar
pořídíte za 2999 korun.

Velký rodinný kalendář 2022
s podtitulemMořský život po-
může organizovat rodinné ak-
tivity a zároveň přinese plno
zábavy. Kalendář má velký
formát a lze do něj přehledně
zapisovat činnosti a plány až
pro pět členů rodiny. Na kaž-
dý měsíc je připraven obrá-
zek z mořského světa. Více
na www.babickarstvi.cz.

Můj atlas zvířat a rostlin je
kniha, kterou si děti dotváří
samy. Mladí autoři se stávají
vědci a pátrají po zvířatech
a rostlinách ve svém okolí.
Kniha je vybízí, aby pozorova-
li přírodu kolem sebe a své zá-
žitky do ní zachycovali. Kni-
ha je určena pro děti od osmi
do dvanácti let. Více na
www.familium.cz.

Kuchařka
Pavel Berky, finalista loň-
ské řady MasterChef Čes-
ko, letos nelenil. Na Televi-
zi Seznam má vlastní po-
řad Ve dvou se to lépe vaří
a právě vydává svou první
kuchařku. Na téměř 400
stránkách je více jak 100 re-
ceptů, které budou pomůc-
kou pro začátečníky, ale
i inspirací pro ostřílené
profíky. Kuchařku Pavla
Berkyho nabízí jen web
www.pavelberky.com.

Jaký příběh budete o letoš-
ních Vánocích prožívat vy?
Ztraťte se ve vámi navrženém
autě v prostředí Mexika nebo
znovu nasaďte bitevní zbroj
a v roli Master Chiefa deci-
mujte nepřátele.
Nová Forza Horizon nabíd-

ne dynamické počasí, změnu
ročních období a možnost
prozkoumat nádhernou kraji-
nu Mexika. Jedná se o dosud

největší hru ze série a plně vy-
užívá konzole Xbox Series.
Vydávejte se na výpravy v pes-
trém a neustále se měnícím
otevřeném světě se zábav-
ným ježděním a závoděním
bez hranic v mexické krajině
se stovkami nejlepších aut
světa.
Forza Horizon 5 si hráči

mohou užívat již od letošní-
ho listopadu. V internetovém

obchodu pořídíte Forza Hori-
zon 5 za 1599 korun.
Když se veškerá naděje vy-

tratí a osud lidstva visí na
vlásku,Master Chief je připra-
ven postavit se tomu nejmoc-
nějšímu nepříteli, kterému
kdy čelil. Legendární série
Halo se dnes vrací dosud nej-
rozsáhlejšímpříběhemposta-
vyMaster Chiefa. Začněte zce-
la znovu a naskočte do brně-

ní největšího hrdiny lidstva,
abyste prožili velkolepé dob-
rodružství a konečně pro-
zkoumali rozsah samotného
Halo ringu. Prozkoumejte po-
prvé epicky rozlehlý prste-
nec Halo v nejambicióznější
hře Halo, která kdy byla vydá-
na. Pořiďte si právě dnes vy-
cházející pecku Halo Infinite
v internetovém obchodu Mi-
ronet taktéž za 1599 korun.

Originální atlas

Opravdový prožitek

Pro celou rodinu

Zvuk. Úplně jako v kině

Forza Horizon 5 2x MIRONET

Tip na dárek.
Fajn kalendář

Atlas. Pro děti
od 8 do 12 let

Tuzemská firma Moris design
proměnila na nejprestižnější
celosvětové oborové soutěži
Popai Awards Paris 2021 své
tři nominace a získala tři vý-
znamné ceny za nejlepší re-
klamní realizace v oblasti
in-store designu. Moris design
jako jediná firma v celé histo-
rii soutěže získala v jediném
ročníku tři ocenění, z toho dvě
v nejprestižnější kategorii.

Herní pecky. Od Microsoftu

Popai. Velký
úspěch české
rodinné firmy
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Podle Zažímalové
je třeba změna.

Akademie věd ČR (AV) se chce
v následujících letech zamě-
řit na přenos znalostí a tech-
nologií do praxe. ČTK to v roz-
hovoru řekla předsedkyně AV
Eva Zažímalová. Podle před-
sedkyně je také nutné odstra-
nit nynější legislativní překáž-
ky, které akademickýmpraco-
vištím komplikují zřizování
start-upů a spin-off společnos-
tí. „Chceme se opravdu hod-
ně věnovat transferu znalostí
a technologií. A chtěli by-
chom to uchopit trochu systé-
mověji. Ale narážíme na
spoustu problémů, a to přede-
vším v legislativě,“ řekla.

Podle Zažímalové nyní na
aplikovaném výzkumu spolu-
pracují téměř všechny ústavy
akademie. Podotkla, že zá-
kladní a aplikovaný výzkum
nelze zcela oddělit. „Chtěli by-
chom více konzultovat s rele-
vantními institucemi, které
jsou blíže k průmyslu, proto-
že ony mají trochu jiný úhel
pohledu. A teď jde o to, aby-

chom si vzájemně porozumě-
li,“ uvedla.

Ohledně právních překá-
žek poukázala na tři hlavní
okruhy problémů. „Není jas-
ně definovaný konflikt zá-
jmů. Druhá věc je, že určité
typy legislativy a normy
nejsou vytvářeny v kontextu
s daným prostředím. Někdy si
i vzájemně odporují,“ řekla.
„A za třetí uvedu konkrétní
příklad. Zákon o veřejných vý-
zkumných institucích říká,
že pokud instituce generuje
nějaké peníze svojí vědeckou
činností, například z licencí
na patenty, musí ty peníze in-
vestovat zpátky do výzkumu.
To je v pořádku, má to však
velké ale. Pokud chcete zalo-
žit spin-off nebo start-up a dě-
lat výzkum typu, že někdo
něco vymyslel a vy chcete
zkoušet, jestli to může fungo-
vat v průmyslové aplikaci, je
to už svého druhu rizikový ka-
pitál. A to podle striktní inter-
pretace zmíněného zákona
nemůžeme dělat,“ uvedla.
S problémy se tak podle ní ne-
dávno potýkal třeba Ústav or-
ganické chemie a biochemie
(ÚOCHB) AV v počátku spolu-

práce s Evropským investič-
ním fondem.

„Ústav to řešil tak, že zalo-
žil dceřinou společnost plně
vlastněnou ÚOCHB. Ta vytvo-
řila další společnost a vložila
do ní peníze, aby mohla být
partnerem fondu a podporo-
vat vznikající start-upy
a spin-offy. A obratem na ně
přišlo trestní oznámení, že
toto nesmějí dělat, protože
musí investovat peníze zpát-
ky do výzkumu,“ doplnila.

Podle ní je tak nutná změ-
na legislativy. Zažímalová
také doufá, že nově vznikající
vláda podpoří růst peněz na
rozvoj výzkumných organiza-
cí. V koaliční smlouvě sice sto-
jí, že se vláda bude snažit za-

bezpečit dlouhodobé institu-
cionální financování špičko-
vých pracovišť, v jiné části je
však zmínka jen o růstu pe-
něz na grantové projekty. Při-
pomněla, že před několika
lety mezinárodní audit upo-
zornil, na „nebezpečně níz-
kou“ míru institucionálního
financování výzkumných or-
ganizací v Česku. Zažímalová
už také dříve uvedla, že by
bylo optimální, aby peníze na
rozvoj v budoucnu tvořily
alespoň 70 procent celkového
rozpočtu Akademie věd i roz-
počtu na vědu a výzkum u vy-
sokých škol.

Nyní je to v AV kolem 40
procent. Akademie vytváří
také nový bezpečnostní sys-
tém i v souvislosti s kauzou fi-
lozofa a sociálního vědce Mar-
ka Hrubce. Hrubec byl odvo-
lán z čela výzkumného pro-
jektu, který se zabýval mimo
jiné Čínou. Důvodem bylo
Hrubcovo působení v organi-
zaci China-CEE Institute sídlí-
cí v Budapešti, kterou experti
označují za projekt čínských
zpravodajů, a jeho publikace
v čínských propagandistic-
kýchmédiích. ČTK

Nejvíc českých společností
přitom vlastní majitelé na
východ od našich hranic –
Slováci, Ukrajinci a Rusové.
„Slovenští podnikatelé na
českém trhu ovládají 14 670
společností, nicméně nej-
častějšími zahraničními
vlastníky jsou teprve posled-
ní dva roky. Ještě v roce
2019 prvenství patřilo Ru-
sům, kteří se ale v posled-
ních dvou letech v žebříčku
nejčastějších zahraničních
vlastníků našich firem pro-
padli až na třetí příčku. Na
druhémmístě jsou aktuálně
Ukrajinci s 12 517 ovládaný-
mi firmami, zatímco Rusové
jich kontrolují 12 116,“ při-
blížila data analytička Dun
& Bradstreet Petra Štěpáno-
vá s tím, že Slováci při ex-
panzi podnikání na naše
území těží především z his-
torických vazeb a teritoriál-
ní blízkosti, ale také z téměř
nulové jazykové bariéry
a podobné ekonomické si-
tuace v obou zemích.
Za touto trojicí s výrazněj-

ším odstupem následují
vlastníci z Německa (8639),
kteří však celkově ovládají
5x vyšší kapitál v základním
jmění kontrolovaných fi-
rem než Slováci, Ukrajinci
a Rusové dohromady. MET

Eva Zažímalová MAFRA

Věrnostníkarty
akupónyvmobilu
DEJTE PLASTU SBOHEM
KARTU SI PŘIDÁTE ZA 10 VTEŘIN
UŠETŘÍTE SE STOVKAMI SLEV A KUPONŮ

www.mojeportmonka.cz

Přenos poznatků do praxe
brzdí překážky v zákoně

Podnikatelé.
Firmy vlastní
cizinci

inzerce
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Mezi závodníky se
objeví i legendár-
ní Norka Marit
Björgenová.

Pětapadesátý ročník Jizerské
padesátky v běhu na lyžích
by se měl znovu uskutečnit
i s amatéry a mezi elitou se
objeví slavná jména. Do závo-
du seriálu Ski Classics by
13. února měly nastoupit
někdejší domácí jednička
a nyní česká rekordmanka
v atletickém maratonu Eva
Vrabcová-Nývltová a slavná
Norka Marit Björgenová.
Letos v únoru mohli kvůli

vládním opatřením proti šíře-
ní covidu-19 v době konání zá-
vodu startovat díky výjimce
jen profesionálové. Amatéři
směli trať absolvovat jen indi-
viduálně.
Organizátoři nadcházející-

ho ročníku ČEZ Jizerské pade-

sátky věří, že tentokrát závod
poběží i hobby lyžaři. Opti-
mističtí jsou i samotní běžci,
na všechny závody jemomen-
tálně přihlášeno přes 5600 ly-
žařů. „Největší zájem je o pa-
desátikilometrovou trať, na
kterou je už přes 3600 zare-
gistrovaných,“ řekl David
Douša, zástupce pořádající
agentury Raul!.
Aktuálně platí koronaviro-

vá omezení a velké akce jsou
zredukované na sto účastní-
ků. „Zatím netušíme, jak to
bude vypadat v době Jizerské
padesátky. Kdyby to platilo,
tak budeme schopni závod
uspořádat ve třech dnech,
akorát to bude znamenat slo-
žitější logistiku. Ale jsme při-
praveni dodržovat pravidla
a věřit, že budou tentokrát ro-
zumná,“ uvedl Douša.
Jedním z tradičních účast-

níků padesátky je kardiochi-
rurg Jan Pirk. „Minulý ročník
měl zvláštní kouzlo, běželi
jsme s batohy s občerstvením

a mezi bunkrem a Smědavou
si dělali piknik. Nikdo niko-
mu nelámal hůlky a byla dob-
rá stopa, ale chyběla krása se-
tkávat se. Doufám, že s novou
vládou zavládne smysluplněj-

ší situace a na horách si to uži-
jeme,“ řekl Pirk.
Pětašedesát procent běžců

amatérů z minulého ročníku
věnovalo zaplacené startov-
né pořadatelům. Ti se jim le-
tos chtějí odvděčit alespoň
tím, že pro ně připraví spe-
ciální pozlacená čísla. „S po-
děkováním asi v třiceti jazy-
cích národů, které padesátku
jezdí,“ dodal Douša.
Celkem je od 11. do 13. úno-

ra tradičně připraveno sedm
závodů, včetně 25 km klasic-
ky, třicítky volně, exhibiční-
ho sprintu či týmové firemní
štafety.
V elitní kategorii jsou při-

hlášeny všechny přední týmy
a ve výběru Ragde jezdí i Björ-
genová, letos druhá ve slav-
ném Vasově běhu. Proti mno-
honásobné olympijské vítěz-
ce a mistryni světa se podob-
ně jako kdysi ve Světovémpo-
háru postaví Vrabcová-Nývl-
tová, která se na čtyři závody
dohodla na spolupráci s tý-

mem eD system Silvini a dál-
kové běhy na lyžích bere jako
přípravu na maratony.
„Mámdvaměsíce, abych se

na Jizerskou padesátku při-
pravila, a je pro mě čest, že
pojedu,“ řekla Vrabcová-Nývl-
tová, kterou šéf týmu Marek
Pazderský oslovil při závo-
dech na kolečkových lyžích.
„Byla to náhoda, ale jsem
ráda, že to udělal,“ usmála se
Vrabcová-Nývltová.
Dotace závodu, který je za-

řazen mezi čtyři vybrané elit-
ní podniky zimy Grand Clas-
sics, je 9000 eur (228 000 ko-
run). Vítěz hlavního závodu
získá 5000 eur a novinkou
bude prémie na Jizerce, z kte-
ré si nejrychlejší běžec odne-
se 3000 eur. „Přidá to závo-
du,“ věří Douša.
Posledními českými vítězi

Jizerské padesátky jsou Kate-
řina Smutná z roku 2017
a Stanislav Řezáč, který své-
ho třetího triumfu dosáhl
v roce 2012. ČTK

Útočník Milan Gulaš opustil
po pozitivním testu na co-
vid-19 českou hokejovou re-
prezentaci, která se připra-
vuje na Channel One Cup
v Praze aMoskvě. Pětatřiceti-
letá opora Českých Budějo-
vic v pondělí s týmem na za-
čátku srazu trénovala.
„V současné chvíli čekáme

na konfirmační test, aby-
chom případně potvrdili
správnost včerejšíhoMilano-
va testu. Přesto jsme sáhli
k tomu, že jsmeMilana z pre-

ventivních důvodů izolovali
od týmu a odcestoval
domů,“ řekl kouč Filip
Pešán.
„Zbytek týmuměl PCR tes-

ty negativní a přistoupili
jsme k tomu, že jsme hráče
dali na jednolůžkové poko-
je,“ uvedl Pešán, který neplá-
nuje před čtvrtečním domá-
cím duelem v O2 aréně s Fin-
skem povolávat žádného ná-
hradníka. Národní tým po-
kračuje v přípravě podle na-
plánovaného programu. ČTK

Krátce

M. Björgenová MAFRA

Mourinho nabídl bundu
Trenér fotbalistů AS Řím José Mourinho nabídl svou bun-
du fanouškovi, který zkolaboval během pondělního ligo-
vého zápasu proti Spezii. Třiadvacetiletého muže postih-
la během prvního poločasu zástava srdce, takže musel
být oživován pomocí defibrilátoru a převezen do nemoc-
nice. „Dozvěděl jsem se to až po zápase. Samozřejmě
doufáme, že to dobře dopadne. Pokud ano, ať mi dá
svou adresu, a já mu milerád pošlu svou bundu, kterou si
může obléct, až příště přijde a bude zima,“ řekl Mou-
rinho. AP

Práce - nabídka

CZ/SK+AJ nebo PL+AJ
160 Kč/hod.

100% Home Office
Žádné nevyžádané hovory,
zákazníci kontaktují vás.

VOLEJTE +420 778 963 676

BRIGÁDA Z DOMOVA
ZÁKAZNICKÝ SERVIS PRO HBO

Hokej. Pozitivní test
vyřadil Gulaše z týmu

Na Jizerskou 50 dorazí
Vrabcová-Nývltová

Spory s Novákem.
Řešení po sezoně
Vedení Českého svazu
rychlobruslení potvrdilo
spor s trenérem Petrem
Novákem o vyúčtování re-
prezentačních soustředě-
ní v Collalbu v letech
2019 a 2020. V prohlášení
uvedlo, že realizační tým
reprezentace se do konce
sezony měnit nebude. Po
jejím skončení by situaci
měla řešit valná hromada
svazu. Podle webu Se-
znam Zprávy jde ve sporu

o částku 1,8 milionu ko-
run, kterou svaz odmítá
Novákovi proplatit kvůli
podezření, že fakturoval
nadsazené částky.

Basketbalistky si
proti Moskvě věří
Basketbalistky USK Praha
přivítají v dnešním utkání
9. kola Evropské ligy MBA
Moskvu a pokusí se udr-
žet domácí neporazitel-
nost v tomto ročníku sou-
těže. České mistryně za-
útočí na páté vítězství za

sebou a sedmé celkově,
díky němuž by si mohly
upevnit druhé místo ve
skupině A.

Aukce. Pro
fandy Maradony
Téměř devět desítek věcí,
které patřily fotbalové le-
gendě Diegu Maradonovi,
se bude v neděli prodávat
v on-line aukci. Zájemci si
mohou koupit auta, dům,
který daroval rodičům, či
jeho plazmové televize,
dresy nebo kopačky. ČTK

Starožitnosti
• Solidní sběratel koupí: obra-
zy, sošky, housle, hodiny - ho-
dinky, sklo, šperky, mince a
jiné. Nebo celou pozůstalost.
Platba v hotovosti.
604806535.243717

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1
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Vmístě, kde se
scházeli bezdo-
movci, vyrostla pro-
sklená přístavba.
V ní brzy bude
nová kavárna.

Od začátku prosince se veřej-
nosti opět otevřelo východní
křídlo výpravní budovy hlav-
ního vlakového nádraží
v Brně. V nově zrekonstruova-
ných prostorách vzniklo ně-
kolik nových provozoven
včetně prodejny potravin, tis-
ku, rychlého občerstvení či
kavárny. Nechybí ani nové la-
vičky.
Rekonstrukce východního

křídla trvala více než rok. Jed-
nalo se o třetí ze čtyř etap
oprav, která kromě zvelebení
východního křídla zahrnova-
la i vznik nové prosklené pří-
stavby. Ta vyrostla v místě,
kde se doposud scházeli pře-
devším bezdomovci. Během
pár měsíců by se v ní měla
otevřít kavárna. Náklady
na tuto etapu rekonstrukce

se vyšplhaly zhruba
na 140 milionů korun. „Kom-
pletně by oprava výpravní bu-
dovy měla být dokončena do
konce příštího roku. Příští
rok se stavbaři přesnou do
pravého křídla, kde proběh-
nou opravy příjezdové haly,
spojovací chodby s odjezdo-
vou halou, fasády výpravní
budovy směrem k tramvajo-
vým zastávkám a komerč-
ních prostor,“ říká mluvčí
Českých drah Vanda Rajno-
chová. V rámci oprav již dříve
došlo k rekonstrukci fasády
na severní straně budovy,
opravě střechy či veřejných
toalet. Revitalizací prošla
také odjezdová vstupní hala,
kterou zdobí původní mra-
morové obklady, a nová je
také elektroinstalace nebo
vzduchotechnika. Zároveň se
sem přesunulo všech šest-
náct pokladen Českých drah.
Nádražní budova patří Čes-

kým drahám, ale investorem
je společnost Brno new sta-
tion development. Ta má vý-
pravní budovu, okolní po-
zemky i další přilehlé objek-
ty Českých drah v dlouhodo-
bém pronájmu. RADEK BABIČKALevé křídlo brněnské nádražní budovy obsadily po rekonstrukci nové prodejny. ČD

inzerce

Další část nádraží prokoukla
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Lávka u Tomkova
náměstí už je
na svémmístě.

Na Velkém městském okru-
hu Tomkovo náměstí, Roky-
tova stavbaři umístili lávku
pro pěší. Ta bude sloužit pře-
devším chodcům, ale také
k umístění vodovodu a kabe-
láže přes řeku Svitavu mezi
nábřežími ulic Kaloudova
a Dolnopolní. Lávku rozděle-
nou na pět dílů přivezli
namísto z Královopolské stro-
jírny. Všech pět dílců se poda-
řilo na stavbu dopravit bez vý-
znamnějších omezení v do-
pravě. Další dva týdny stavba-
ři montovali tyto díly k sobě.
Na osazení lávky na opěry
bylo v harmonogramu vyčle-
něno půl hodiny, následují-
cích pět hodin trvala korektu-
ra správného umístění a vyva-
žování konstrukce do správ-

né polohy. Ačkoli je lávka
za více než 33 milionů už
na místě, chodci ji budou
moci využít podle předpokla-
dů až na jaře příštího roku.
Tato akce je součástí pro-

jektu budování Velkéhoměst-
ského okruhu Tomkovo ná-
městí, Rokytova. Na něm spo-
lupracuje město s Ředitel-
stvím silnic a dálnic. „Dopo-
sud máme hotovou přípravu
území a většinu demolic. Prá-
vě zahajujeme demolici soko-
lovny. Na Dukelské se pracu-

je na inženýrských sítích
a v posledních dnech se sem
vrátily koleje, aby mohlo být
území obslouženo v souvis-
losti s vlakovou výlukou, kte-
rá právě začíná. Mezi Malo-
měřickým nádražím a Roky-
tovou ulicí budujeme pilíře
mostní estakády, která spojí
Tomkovo náměstí s Rokyto-
vou,“ popisuje současný stav
výstavby Velkého městského
okruhu ředitel brněnského
závoduŘeditelství silnic a dál-
nic David Fiala. RADEK BABIČKANa snímcích je usazování nové lávky. 2x MMB

inzerce

Cesta pro pěší se
otevře až na jaře
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Řidičky v městské
hromadné dopra-
vě už nejsou
žádnou raritou.
V Brně jich jezdí
téměř dvě stovky.

V roce 1961 se v Brně zaškoli-
ly první řidičky autobusů
a trolejbusů v městské hro-
madné dopravě. Připojily se
tak ke kolegyním, které
od roku 1949 v brněnském
dopravním podniku řídily
tramvaje. Nad volbou povolá-
ní tehdejších průkopnic se
možná leckdo pozastavoval.
Dnes už za volanty trolejbu-
sů, autobusů a za řídícími pa-
nely tramvají v Brně najdete
celkem188 žen. Jen za posled-
ních deset let se jejich počet
zvýšil přibližně o polovinu.
„Obavy žen z řidičské profe-

se určitě nejsou namístě, dáv-
no už nejde o výhradně muž-
skou práci. Dokonce to vidím
i jako určitou výhodu, kolego-
vé v práci jsou velmi vstřícní
a rádi v nesnázích pomohou.
Vyhovuje mi, že jsem sama
svým pánem, poznávám
nové lidi, po směně předám
desky a vůz a jdu domů s čis-
tou hlavou,“ říká řidička tro-
lejbusu Lucie Pospíšilová, kte-
rá je původní profesí veteri-
nární technička. Pro brněn-
ský dopravní podnik už jezdí
třetím rokem.
Nejvíce řidiček sedí v kabi-

nách tramvají, a to 149, pak
následují autobusy s 27 řidič-
kami a trolejbusy, se kterými
jezdí 12 žen. Lodím vládne za-
tím pánská sestava kapitánů,

ale mezi loděnicemi pracuje
i 15 žen. Řidičky nezřídka vy-
užívají možnost kratšího
úvazku, který vyhledávají
především ženy po ukončení
rodičovské dovolené. Kromě
zkrácených úvazků jemotivu-
jícím faktorem i rovná výše
odměny bez ohledu na věk
nebo pracovní zkušenosti.
Co se týká chování při

jízdě, dají se podle vedoucího
oddělení vzdělávání zaměst-
nanců a autoškoly v brněn-

skémdopravním podniku Ro-
mana Hapala vypozorovat
mezimuži a ženami určité od-
lišnosti. Projevují se napří-
klad při přípravě na zkoušky.
„V kurzech bývají ženy zod-
povědnější v přípravě a ohle-
duplnější při jízdách. U zkou-
šek bývají nervóznější, obavy
mívají zejména z technic-
kých otázek,“ popisuje Ro-
man Hapal. Muži se podle něj
o něco lépe orientují ve složi-
tějších situacích a při technic-

kých problémech, zato ně-
kdy jednají příliš zbrkle.
V každodenním provozu

cestující většinou ani nevní-
mají, jestli vůz řídí muž,
nebo žena. A nehraje to roli
ani při sestavování rozpisu
směn. U nočních rozjezdů,
kde se počítá s vyšším rizi-
kem neukázněného chování
cestujících, je sice převaha
mužů, ale v současnosti jezdí
na těchto linkách i čtyři sta-
tečné ženy.

„Ženy jsou u nás vítány, jed-
noznačně jsou stejně dobrý-
mi řidičkami jako muži. Do-
konce bych řekl, že ve vztahu
k cestujícím je jejich přiroze-
ná schopnost empatie a ko-
munikace výhodou,“ uzavírá
generální ředitel brněnského
dopravního podniku Miloš
Havránek.

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Lucie Pospíšilová řídí autobus už třetím rokem. DPMB

Židle navíc
První prosincovou sobotu
lidé ve zcela zaplněném
brněnském kostele svatého
Jakuba poslouchali koncert
amerického vokalisty a drži-
tele ceny Grammy Gregory-
ho Portera (vlevo). Zajíma-
vostí bylo, že v jeho kapele
hraje na Hammondovy var-
hany brněnský rodák Ondřej
Pivec (vpravo). Zájem o ten-
to koncert byl tak velký,
že pořadatelé přinesli židle
i do sektoru na stání, proto-
že kvůli vládním nařízením
nyní musí všichni diváci
na kulturních a sportovních
akcích sedět. 2x ČTK

Za volantem trolejbusu
se střídá jen dvanáct žen
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Předškoláci by
měli mít k dispozi-
ci pět tříd a děti
školou povinné
dokonce osmnáct.

Na Sadové na severu Brna už
se roky intenzivně staví nové
domy. Vybavenost lokality
pro občany však zatím zaostá-
vá. Nyní se tu však chystá
stavba nové školy a školky,
a to v koordinaci s realizací
parku z projektu Dáme
na Vás.
Místní obyvatelé musí

za službami, volnočasovými
aktivitami či kulturou dojíž-
dět do sousedních částí měs-
ta. Tento stav chce město po-
stupně napravit a jedním
z prvních krokůmá být právě
výstavbamateřské a základní
školy. Rozsah celého řešené-
ho území včetně předprosto-
ru ZŠ a MŠ Sadová činí téměř
3,5 hektaru.

„Pozemek při ulici Zaječí
hora je v návrhu nového
územního plánu určen jako
plocha veřejné vybavenosti.
Ta umožňuje areálovou zá-
stavbu. V rámci architekto-
nické soutěže, kterou bude
organizovat Kancelář archi-
tekta města Brna, najdeme
nejvhodnější řešení. Předpo-
kládáme, že bychom vítěze
mohli znát v létě příštího
roku,“ odhaduje 1. náměstek
primátorky Petr Hladík.
Aby se lokalita Sadová vyví-

jela v plně fungující oblast
pro klidné bydlení i služby,
dalo město vypracovat územ-

ní studii, která určuje její de-
ficity a navrhuje možná řeše-
ní. „Jsem velice rád, že jsme
našli takovou koncepci celé-
ho problematického území,
kterou se podařilo úspěšně
projednat i s veřejností.
V územní studii jsme vymezi-
li především nové plochy
pro základní imateřskou ško-
lu s adekvátními kapacitami
pro celé území, novou plo-
chu parku, zázemí pro obcho-
dy, společenské centrum
a další služby,“ říká radní
pro oblast územního plánová-
ní a rozvoje Filip Chvátal. Zá-
roveň se podařilo zvýšit do-
stupnost veřejných prostran-
ství, hřišť pro děti a mládež,
sportovišť, zastávek MHD
a najít napojení rekreačních
stezek do přírody. „Co se týče
předpokládané kapacity, ma-
teřská škola by měla mít pět
tříd a základní škola osmnáct
kmenových tříd. Velikost
škol určuje predikce budoucí
výstavby v lokalitě,“ upřesňu-
je radní pro oblast školství Ja-
roslav Suchý. RADEK BABIČKA

UŽ MÁŠ
DÁRKY?
www.koupejse.cz

inzerce

Cena také pro Krejčíkovou
Politik Petr Pithart nebo tenistka Barbora Krejčíková
(na snímku) dostanou Cenu města Brna pro rok 2021.
Návrh na udělení ocenění 15 osobnostem už schválili
brněnští zastupitelé. Předávání cen je v plánu v únoru
příštího roku, pokud to dovolí situace s ohledem na pan-
demii koronaviru. Brno udělí i čestná občanství. Jeho no-
siteli budou předseda Ústavního soudu Pavel Rychetský,
historička Milena Flodrová, biskup Vojtěch Cikrle
a in memoriam hudebník Gustav Brom a filozof Roger
Vernon Scruton. ČTK

Náměstek Petr Hladík ARCHIV

Město postaví školku
a základku na Sadové
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Brnem po kolejích.
Sváteční tramvaje
doplní i Betlémská

Mikulášská
nadílka v T2
Po roční odmlce letošní-
ho 5. prosince přijela
na Komenského náměstí
v Brně opět Mikulášská
tramvaj. Dopravní pod-
nik tentokrát vypravil
ze sbírky historických vo-
zidel typ T2, v níž na děti
čekali Mikuláš, anděl
a čert. Stejně jako v před-
chozích letech děti dosta-
ly něco dobrého, když
řekly básničku nebo za-
zpívaly. Jen pro rodiče ne-
bylo kvůli epidemii na-
chystané svařené víno či
punč. V prosinci jezdí
centrem Brna také vánoč-
ní tramvaj, která je vy-
zdobená vánočními moti-
vy a potažená světelnými
řetězy. Krátce před Váno-
ci bude městem také pro-
jíždět Betlémská tram-
vaj, která bude rozvážet
betlémské světlo. 3x ČTK

FOTOSTRANA
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Provoz kina by rekonstrukce zásadně ovlivnit neměla. RADEK BABIČKA

Rekonstrukce za desít-
ky milionů korun zlepší
zážitek z kina i divadla.

Město dá za 85 milionů korun zre-
konstruovat budovu na Jakubském
náměstí, v níž sídlí kino Scala a Diva-
dlo Bolka Polívky. Investice zahrnuje
mimo jiné modernizaci obou provo-
zů, statické zajištění prostor, zvednu-
tí hlediště v divadle, nové technolo-
gie jeviště divadla, hlukovou izolaci
stropu a novou vzduchotechniku.
„Budova na Jakubském náměstí,

kde má svůj provoz divadlo a kino,
neprošla zásadní stavební změnou
od 70. let minulého století. Lze zde
tedy najít závady různého charakte-

ru a její stav neodpovídá požadova-
ným standardům. Některé nedostat-
ky objektu navíc narušují jeho stati-
ku. Současní uživatelé budovy chtějí
své provozy vylepšit či upravit, což
za aktuálního stavu lze jen obtížně.
Investice do zlepšení stavebně-tech-
nického stavu budovy amodernizace
provozů je tedy nutná,“ říká brněn-
ská primátorka Markéta Vaňková.
Stavební úpravy si vyžádají přeru-

šení provozu a uzavření prostor diva-
dla na dlouhé měsíce, možná i roky.
Kompletní opravy, které by měly za-
čít v roce 2023, totiž potrvají tři roky.
Jak dlouhý čas kvůli nim nebude
možné hrát divadlo, však ještě není
jasné. Stejně jako to, kde by Divadlo
Bolka Polívky našlo dočasné působiš-
tě. Provozu kina by se opravy tak zá-
sadně dotknout neměly. BAB

Kdo má rád Brno a originál-
ní dárky, může směle vybírat
z nabídky TIC BRNO, jehož su-
venýry vyhledávají místní i tu-
risté. TIC si dává záležet na kvalitě,
ale i vtipu. Nabízí moderní kolekce
suvenýrů, nejnověji Vánoční kolek-
ci 2021, a zapojuje lokální umělce.
Zakoupením dárků z ekologické
kolekce #PripravBrno můžete do-
konce pomoci brněnské zeleni.
Loňské pletené motivy Brněn-

ských Vánoc byly velmi popu-
lární a hrnky se vyprodaly za
pár dní. Proto letos TIC BRNO na
tuto úspěšnou kolekci navázal.
Červeno-bílá barevnost je nejen
barvou vánoční, ale taky korporát-
ní barvou města a TICka. Pletené
vzory pak odkazují i ke slavnému
období Brna, kdy se pyšnilo
označením Moravský Manches-
ter, a textilní průmysl měl zásad-
ní vliv na vývoj města. Vánoční
kolekce 2021 obsahuje osvěžující
mentolky, zdobné placky, kvalitní
čokoládu, hřejivou šálu, originální
ponožky, kuličky z tajemného
brněnského časostroje a aby toho
nebylo málo, je součástí kolekce
hned 29 typů vánočních hrnků –
pro každou brněnskou městkou
část jiný!
Dalším nevšedním dárkem

s puncem Brna jsou i keramické
svícny, ať už ve tvaru brněnských
dominant nebo jimi zdobené

Dárky z Brnactí design i ekologii

a plněné vonnými vosky. Příjemně
provoní a rozzáří váš interiér, ať
v Brně, nebo někde, kde si budete
chtít Brno připomenout. Budete-
li chtít nákupem zároveň pomoci
brněnské zeleni, vybírejte z eko-
logické kolekce #PripravBrno, jste-
li fanouškem hudby, máte na výběr
hned ze dvou janáčkovských ko-
lekcí, čtete-li rádi, určitě se podívej-
te na nabídku knížek z Brna
a o Brně. Nejdete mezi nimi i vítěze
jedné z kategorií Nejkrásnější
české knihy roku 2019.
A ať už si vyberete od TIC BRNO

jakýkoli dárek, všechny kousky
pochází od lokálních značek
a umělců, jakými jsou například
Petr Kvíčala, Vendula Chalánková,
Pavel Hayek, TIMO, autorská porce-
lánka Goldfinger, Porigami a další,
což se cení! Vybírat můžete buď na
e-shopu TIC Brno nebo v jeho info-
centrech.

Foto: TIC BRNO – Jiřina Rittichová

www.darkyzbrna.cz

Nejlepší dárky
jsou ty z Brna!

Scala i Divadlo
Bolka Polívky
v novém hávu
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Nadšenci v unifor-
mách se letos
museli obejít
bez tradiční bitvy.

Stovka nadšenců ve francouz-
ských napoleonských unifor-
mách a po nich i několik
v ruských uniformách se prv-
ní prosincovou sobotu ráno
při východu slunce sešlo
na vrchu Žuráň u Tvarožné
na Brněnsku, aby si připo-
mněli 216 let od bitvy tří císa-
řů u Slavkova. Tradiční velko-
lepá akce s ukázkami bitvy
pro tisíce diváků se totiž letos
nemohla uskutečnit kvůli
vládním covidovým naříze-
ním. Podle Miroslava Jandroy
z projektu Austerlitz šlo
o akci samotných „vojáků“.
Vítání slavkovského slunce

se letos vydařilo. Mezi vyso-
kou oblačností se totiž podaři-
lo paprskům v mrazivém
ránu prodrat a na Žuráni tak
vznikla velmi působivá scene-

rie. Muži ve francouzských
uniformách utvořili kolem
památníku z roku 1930 čtve-
rec a předávali si repliky řádů
Čestné legie zasloužilým vojá-
kům. Žuráň je místem, od-
kud Napoleon řídil 2. prosin-
ce 1805 bitvu, v níž proti sobě
měl rakouská a ruská vojska
a dosáhl drtivého vítězství.
Muži se po přivítání slunce

a předání řádů vydali, někte-
ří pěšky, někteří na koních,
k Mohyle míru u obce Prace,
kde se každoročně koná piet-
ní akt k uctění padlých
v bitvě. Po cestě se vojáci za-
stavili ještě nejprve na šlapa-
nickém hřbitově, kde jsou
ostatky padlých. Mrtvých
bylo po velké bitvě zhruba
18 tisíc.
Bitvu u Slavkova si připomí-

nají příznivci vojenské histo-
rie už řadu let, koordinovaně
od roku 2005. Před koronavi-
rovou pandemií se jezdily dí-
vat i tisíce diváků, přestože
prosincové počasí obvykle
dlouhému postávání venku
příliš nepřeje. ČTK
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Pietní akt k uctění padlých v bitvě tří císařů se každý rok koná uMohyly míru. 2x ČTK

Tradiční velkolepá akce s ukázkami bitvy tří císařů u Slavkova se kvůli vládním covidovým nařízením konat nemohla, vojáci se přesto sešli v hojném počtu.

Vítání slavkovského slunce
se konalo v působivé scenerii



• PIVOVAR •

HE
ZKÉ VÁNOCE
VÁM PŘEJE



169 Kč

199 Kč

299 Kč

Nakupte vánoční dárky
za ceny, které nečekáte!
Nakupte vánoční dárky
za ceny, které nečekáte!


